
 
 

R-problemer 
 
R-fejl er et af de største staveproblemer.  
 
Hvornår skal ændre, køre og lære skrives ændrer, kører og lærer? Det er et af de områder 
flest danskere laver fejl i. R-problemer opstår når ord ender på -re eller -rer fordi de to 
endelser ofte udtales ens. 

 
 

Reglerne kort 
 
Det hedder: 
 
   Jeg ændrer ... kører ... lærer (præsens (nutid)). 
   Jeg vil ændre ... køre ... lære (infinitiv (navneform)). 

  
Huskeregel: Ordet skal ende på -r hvis man kan indsætte cykler i stedet for det verbum 
(udsagnsord) man er i tvivl om:  
 
   Hvordan ændrer ("cykler") jeg brugernavnet? 
   Nu kører ("cykler") det bare! 

 
Og ordet skal ende på -e hvis man kan indsætte cykle i stedet for det verbum man er i tvivl om: 
 
   Du kan ikke lære ("cykle") teksten udenad 
   Det er godt at diskutere ("cykle") det med hinanden 

 
 

Pas også på med 
 
Hvis der ikke er tryk på -er 
Hvis ordet ender på -er uden tryk, fx borger, bager, rapper, politiker, så ender det kun på -e i 
pluralis (flertal), dvs. borgere, bagere, rappere, politikere. 
 
Hvis der er tryk på sidste stavelse 
Hvis ordet ender på -er eller en anden stavelse med tryk, fx karakter, passager, frisør, papir, så 
får det -er i pluralis, dvs. karakterer, passagerer, frisører, papirer. 
 

 
  

 HVIS DU VIL VIDE MERE 
– Hent ”Sproghjælp” som app i App Store og på Google Play  
– Find links og læs mere på sproget.dk 
 


